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ara i adés
Carles Martí Martí

L’economista Jordi Bacaria i 

Colom va intervenir activament 

als Seminaris sobre l’Agricultura 

del Baix Camp com a ponent 

i a la vegada membre del 

Consell Assessor. També va 

col·laborar com a ponent a les 

sessions que es van celebrar 

a Riudoms coincidint amb la 

Fira de l’Avellana. Els seminaris 

ja són història passada, però 

el que continua vigent són les 

prediccions que es van fer sobre 

el futur de l’agricultura, i amb 

molt de rigor.

De jornades se’n van 

celebrar durant set anys seguits, 

i les ponències i conclusions 

van quedar recollides en 

sengles exemplars editats 

dins la col·lecció Quaderns de 

Divulgació Cultural del CERAP. 

En cadascun dels exemplars 

hom hi podrà trobar noms 

d’especialistes de gran nivell.

El professor Bacaria va 

escriure al número 190 de 

Lo Floc un article titulat 

«L’empresa familiar agrària 

i el canvi tecnològic al Baix 

Camp», un encapçalament que 

se subtitulava «Orientacions 

futures en un context de 

producció a gran escala i 

consum de qualitat», un estudi 

preclar del que ha succeït a 

Catalunya. Descrivia la situació 

de la nostra agricultura –i d’això 

fa més de trenta anys– com la 

d’una empresa que es veuria 
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abocada al canvi tecnològic i 

sobretot a cercar la innovació 

com únic factor possible de 

futur. L’alternativa a la situació 

del col·lapse només vindria 

«per la producció a menys 

cost...», a la vegada que 

preveia que «es produiran 

productes alimentaris menys 

agraris i més industrials», cosa 

que, segons ell, esperonava el 

procés de producció agrària 

a gran escala. En l’article 

també avisava que el futur 

passava per traslladar el 

gran centre de producció 

agrària al sud d’Europa i que 

a Catalunya l’únic model que 

es convertiria en rendible 

era la «revolució verda»: 

l’agricultura orgànica de les 

produccions respectuoses 

amb el medi ambient que 

és capaç de substituir la 

química, els pesticides i els 

insecticides per tractaments 

més naturals i respectuosos 

amb el medi ambient.

Bacaria augurava a aquest 

tipus de conreus un gran 

futur ja que el consumidor 

cada vegada valoraria més 

el menjar sa i natural i les 

possibilitats de creixement 

serien molt grans, sobretot 

en un context agrari com el 

nostre d’agricultura periurbana 

envoltada d’espais urbanitzats 

amb produccions intensives 

de més valor afegit.   


